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Zápis schůze výboru České geologické společnosti  

Místo konání: malá zasedací místnost ČGS, Klárov 3, Praha 1 

 

Termín konání:  21. 10. 2019 v 10:00 hod. 

 

Přítomni (bez titulů): V. Goliáš, J. Jiránek, J. Otava, J. Sejkora, T. Sidorinová 

  

Nepřítomni: P. Bokr  

        

Omluveni: M. Knížek, P. Škácha, Z. Táborský (plná moc pro V. Goliáše) 

 

Hosté: V. Janoušek, J. Plášil, J. Babůrek, M. Čurda, M. Vaněček 

 

 

1. Předseda V. Goliáš zahájil schůzi, zjistil usnášeníschopnost a výbor schválil program.  

 

2. Journal of Geosciences 

Předseda redakční rady Journal of Geosciences V. Janoušek sdělil výboru, že na 

funkci z důvodu extrémního časového vytížení hodlá rezignovat. Redakční rada 

Journalu doporučila na post předsedy J. Plášila, ten s nominací souhlasil. V. Janoušek 

bude dále zastávat funkci senior editora, oba chtějí překlenovací období 1 roku, kdy si 

budou pracovní povinnosti předávat. Výbor s personální výměnou souhlasí, souhlasí 

rovněž s navrženým postupem. Dotace RVS na tisk časopisu v roce 2020 bude řešena 

ještě s V. Janouškem, další – na rok 2021 již s J. Plášilem (září/říjen 2020). 

Je třeba, aby časopis v tištěné i elektronické podobě užíval nové logo. Na webu musí 

být aktuální informace o distribuci časopisu (ukončena spolupráce s f. Myris), nadále 

bude časopis distribuován pouze nakladatelem. T. Sidorinová informuje V. Erbana, 

ten zajistí publikaci na webu. Rovněž bude jednat s P. Fifernou o on-line nabídce 

Journalu na webu e-shopu ČGS.      

Výbor dále řešil problém skluzu tiskových verzí. Na jednání byl pozván technický 

redaktor M. Vaněček. Vysvětlil, že je značně pracovně vytížen, největší problém je 

v předtiskové úpravě článků. Výbor doporučil zapojit do této práce dalšího 

pracovníka, který by M. Vaněčkovi pomohl a postupně se práci naučil tak, aby mohl 

v případě potřeby práci převzít. V dalším období je třeba plánovat s částkou cca 

40 000,- Kč na publikační SW (upgrade nebo nový, tak aby byl kompatibilní se SW, 

který užívá J. Plášil).  

 

3. Národní rada Geoparků (NRG) 

V. Goliáš informoval o posledním jednání NRG v Plané na jaře 2019. Pro zlepšení 

činnosti Geoparků navrhl k projednání tři body: 

1. potřeba sladit činnost Geoparků, provozovaných nadšenci, takřka jako hobby a 

destinačních agentur, které finance nepostrádají. J. Babůrek upozorňuje, že činnost 

NRG by měla být oficiálně zaštítěna MŽP a neležet jen na bedrech jedné osoby 

2. pro smysluplnou existenci Geoparků je též třeba trvale udržitelné financování, 

nejlépe ze strany veřejných institucí a MŽP 

3. posílit v Geoparcích geologickou část, např. posílením základního geologického 

výzkumu v daném regionu (diplomové aj. práce). Tento požadavek zazněl též 

v příspěvku M. Hrubeše (MŽP) a následné diskusi na OGK v Berouně. 
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J. Babůrek informoval o přípravě nového Geoparku Barrandien, který zatím neuspěl. 

Dále rekapituloval stav současných geoparků: 

Geopark Český ráj – v r. 2020 bude jeho revalidace, jeho financování i činnost 

závisela především na osobnosti T. Řídkošila, v současné době je v ohrožení jeho 

statut Geopark UNESCO. 

Geopark Egeria – financován hlavně prostřednictvím Krajského muzea Sokolov 

Geopark Vysočina – bez vyhlídek do budoucnosti (geologicky monotónní, činné 

lomy). 

Geoloci – dostal žlutou kartu za nekomunikaci a nízkou úroveň geologických 

materiálů  

V. Goliáš uzavřel, že je třeba vyzvat vedení NRG, aby prosazovalo změnu názoru 

Rady Evropských geoparků na těžbu nerostných surovin a obchodování s místními 

přírodninami tím, že zruší tyto zákazy ukotvené v Chartě Geoparků. Je třeba posílit 

geologickou složku Geoparků.   

 

4. OGK Beroun 2019 

V. Goliáš shrnul vesměs pozitivní reakce na uskutečněný kongres v Berouně. Na 

adresu ČGSpol přišla řada děkovných mailů (L. Šimon, M. Kováčová, M. Kohút, aj). 

Z akce vyplynuly požadavky pro budoucí pořádání obdobných akcí: 

 vyšší vložné 

 doplnit registrační systém o generování daňových dokladů 

 pokud se bude krýt termín konání VH s pořádáním kongresu, uspořádat VH 

v době konání kongresu  

T. Sidorinová předložila vyúčtování akce, některé položky v době konání schůze ještě 

nebyly zaúčtované, předběžně akce skončila se schodkem 4 000,- Kč. 

  

5. Valná hromada 

V letošním roce se Valné shromáždění konat nebude. Výbor byl značně vytížen 

přípravou kongresu a termín VH nestihl vyřešit s dostatečným předstihem, aby mohl 

vyjít v letním čísle Zpravodaje. ČGSpol má ve stanovách uvedeno, že se VH koná 

minimálně 1x za tři roky. Frekvenci konání VH výbor diskutoval s Kontrolní komisí a 

s odborníkem, který upozornil na nutnost schvalování roční účetní uzávěrky a 

doporučil konání 1x za rok. Z tohoto hlediska je výhodné přesunout termíny konání 

VH na jaro. Výbor se usnesl, že VH se bude konat v druhé polovině února 2020, na 

PřF UK. Přesné datum sdělí V. Goliáš tak, aby mohlo vyjít v zimním Zpravodaji 2020. 

Součástí VH bude již tradičně přednáška na aktuální téma. Budou osloveni T. Mach, 

T. Pačes a V. Budínský.  

 

6. Zvýšený zájem SÚJB o geologické sbírky 

V. Goliáš informoval, že na webu https://www.idnes.cz/technet, v záložce „věda“ vyšel 

článek „Měřili jsme v Česku radioaktivitu. Čísla mohou vyděsit, ale o nic prý nejde“ 

(dostupný na: https://www.idnes.cz/technet/veda/cernobyl-zareni-spad-mereni-gama-7714-

10-hammerhead-hh-nejdek-jachymov-zatez-znecisteni.A190626_220210_domaci_top). 

Podle názoru výboru jde o tendenční článek, sepsaný autory bez jakýchkoli 

geologických znalostí, ve snaze o lov senzací. 

Ačkoliv je pod výše zmíněným článkem rozumné vyjádření SÚJB, úřad přesto zahájil 

kontroly vzdělávacích geologických pracovišť (Příbram, Ostrava, Brno a další). Ve 

vazbě na známou nízkou geologickou kompetenci inspektorů SÚJB v kombinaci 

s šikanozním potenciálem regulace dochází k vyhrožování pracovníkům pro nesplnění 

ohlašovací povinnosti, tlaku ředitelů institucí (většinou negeologů) na naše lidi (že 

https://www.idnes.cz/technet
https://www.idnes.cz/technet/veda/cernobyl-zareni-spad-mereni-gama-7714-10-hammerhead-hh-nejdek-jachymov-zatez-znecisteni.A190626_220210_domaci_top
https://www.idnes.cz/technet/veda/cernobyl-zareni-spad-mereni-gama-7714-10-hammerhead-hh-nejdek-jachymov-zatez-znecisteni.A190626_220210_domaci_top
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snad není něco na jejich pracovišti v pořádku?) i tlaku na provádění zcela 

nesmyslných a ve svých důsledcích kontraproduktivních opatření (cedulkování 

aktivních vzorků, plůtky okolo vzorků aj. nesmysly).  

Společnost tyto publikační a navazující kontrolní aktivity odsuzuje, neboť dochází 

nejen k nežádoucímu tlaku na naše členy, ale tato činnost také přispívá k prohlubování 

iracionálního strachu před radioaktivitou u laické veřejnosti, kde by naopak přirozené 

radionuklidy nejen v geologických vzdělávacích institucích měly sloužit jako příklad 

pozitivní. 

Atomový zákon č. 263/2016 Sb. definuje v §93 skupinu pracovišť s „možností“ 

zvýšeného ozáření z přírodního zdroje záření a v §94 pracoviště se zvýšeným 

ozářením z přírodních zdrojů, nad 6 mSv/rok. V případě mineralogické a sbírkové 

činnosti nemůže být hranice 6 mSv/rok nikdy překročena. Pod kategorii pracoviště s 

„možností“ ozáření však spadá kde co, neboť sledované úrovně jsou nastaveny 

(nepochybujeme, že záměrně) nesmyslně nízko, s důsledkem velmi vysokého 

šikanozního potenciálu této regulace. Na tuto skutečnost upozorňovala Společnost již 

při schvalování zákona v r. 2016. Nebyli jsme však vyslyšeni.  

V. Goliáš již sdělil negativní názor autorům tendenčního článku a také telefonicky 

hovořil s dr. Ženatou, vedoucí odboru Přírodních radionuklidů SÚJB aby vyjádřil naši 

nelibost nad touto ve svých důsledcích velmi škodlivou kontrolní činností. V. Goliáš 

také požádal Prof. Matolína, aby k zákonu vyjádřil odborné stanovisko a výklad jeho 

znění směrem ke geologickým materiálům.    

 

7. Noví členové  

K dnešnímu dni má ČGSpol 405 členů.   

Výbor odsouhlasil přijetí nových členů: 

 RNDr. Miroslav Šedina z Prahy 

 dr. Rudolf  Štefec z Prahy 

 Bc. Nikola Bartušková z Albrechtic nad Vltavou 

 Mgr. Vladimír Kusbach, Ph.D. z Prahy 

         

8. Webové stránky ČGSpol 

Během léta došlo k setkání správce webu P. Bokra a J. Kühna, který obdržel 

přístupové kódy, aby si mohl prohlédnout program ve které je web vytvořen. Další 

postup bude konzultovat s P. Bokrem. 

J. Otava připravil podklady o exkurzi do Riesu (záložka „Exkurze“) 

Výbor schválil doplnění fakturačních údajů v záložce „Kontakty“ 

http://www.geologickaspolecnost.cz/spolecnost/ 

Výbor též schválil zveřejnit tisková pdf konferenčních publikací na webu kongresu 

OGK2019 i na webu ČGSpol.  

 

9. GDPR 

Je třeba zajistit souhlas všech členů ČGS s uchováváním osobních údajů a to pouze 

pro administrativní potřeby spolku. T. Sidorinová pošle všem členům s mailovou 

adresou žádost o souhlas mailem. Ti, kteří mail nemají, dostanou žádost písemně spolu 

se zimním číslem Zpravodaje. 

Souhlas bude rovněž doplněn na přihlášku. 

 

10. Razítko 

Je třeba mít nové razítko s IČ, v české a anglické verzi. V. Goliáš urychleně dodělá 

grafickou podobu loga – násady kladívka. 

http://www.geologickaspolecnost.cz/spolecnost/
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11. Obraz V. Sattrana 

ČGSpol iniciovala malbu portrétu V. Sattrana od akademické malířky Marie 

Zábranské, která již v minulosti malovala portréty významných geologů (R. Kettnera, 

C. Purkyně, E. Bořického, F. Pošepného). Výbor se usnesl, že V. Sattran si za práci 

pro českou geologii tuto poctu plně zaslouží. Za práci na obraze může ČGSpol vyplatit 

odměnu pouze základě smlouvy, nejlépe DPP. 

 

12. Činnost Café Barrande 

Přednášková činnost v Café Barrande je velmi pestrá, a de facto supluje činnost 

pražské pobočky ČGSpol. V Café se scházejí především nejstarší členové ČGSpol. 

Pro mladší, zaměstnané zájemce jsou však přednášky poměrně brzo (od 17:00 hod.). 

V. Goliáš navrhl udělat druhé kolo od 19:00 hod. Teoreticky možné je, klub je v tento 

den nadále geologům otevřen. To je však organizační problém, chybí osoba, která by 

se takového náročného úkolu zhostila. Problémem je i relativní odlehlost klubu. 

Naopak není problém uspořádat jednorázové akce mimo tradiční pravidelné čtvrtky.   

 

13. Dopis p. Čujana 

K rukám předsedy V. Goliáše přišel dopis od člena p. J. Čujana s námětem možnosti 

uplatnění českých geologů při ložiskovém průzkumu Grónska, kde se zvyšuje odkrytá 

plocha spolu s odtáváním ledovce. V Grónsku však již některé české firmy aktuálně 

pracovaly (např. GET). V. Goliáš výbor s dopisem seznámil a odpoví J. Čujanovi 

v tomto smyslu. 

 

14. Různé 

J. Otava informoval, že časopis Interview změnil šéfredaktora. Osloví opět nového 

s nabídkou významných osobností geologické obce, které by stálo za to představit 

široké veřejnosti. Zajímavé životní osudy mnohých geologů mohou obec dobře 

prezentovat. Výbor toto odsouhlasil. 

 

Na kongresu vystoupil V. Ziegler s přednáškou o výuce geologie na školách. V ní, 

mimo jiné, zazněl námět začlenit samostatnou výuku do Rámcového vzdělávacího 

programu, kde by výuka měla své hodinové dotace. Nyní je vyučována na ZŠ v 9. 

třídě, okrojena výukou „ekologie“ (s velmi nevyváženými a tendenčními materiály 

produkovanými programem EVVO) a na středních školách pouze útržkovitě v rámci 

geografie a chemie a je na pedagogovi, zda výuku geologie do vyučování začlení. Tím 

vzdělávání geologie v současné situaci velmi trpí. 

O dalším postupu bude v dohledné době jednat skupina školské geologie. 

 

   

 

Zapsala: T. Sidorinová 

            Schválil: V. Goliáš 
 


